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De vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen1, belast met het 
voorbereidend onderzoek van dit wetsontwerp, brengt van haar voorlopige 
bevindingen als volgt verslag uit. 

Algemeen 

De leden van de fractie van de Partij van de Arbeid onderschreven, dat het 
een logisch gevolg is van de verplichte lessen in de Friese taal op de scholen 
voor gewoon lager onderwijs in de provincie Friesland om op de pedagogi-
sche academies het vak Fries verplicht op het lesrooster op te nemen. 

De leden van de fractie van het C.D.A. hadden met belangstelling van dit 
wetsontwerp kennis genomen. Zij stemden in met het voorstel de oplei-
dingsscholen voor onderwijzers in Friesland te verplichten binnen het leer-
plan de opleiding voor de bevoegdheid voor het vak Fries te verzorgen en 
aan alle studenten dit vak aan te bieden. 

Graag vernamen deze leden hoe de bewindsman aankijkt tegen verplich-
ting van het vak Fries in het buitengewoon lager onderwijs. 

Het ingediende wetsontwerp is door de leden van de fractie van de V.V.D 
met instemming begroet. Wel hebben de voorgestelde wijzigingen deze le-
den aanleiding gegeven tot het stellen van enkele vragen, die later in dit ver-
slag zijn opgenomen. 

De G.P.V.-fractie kon zich met de inhoud van het voorstel dat voortvloeit 
uit reeds eerder door de wetgever genomen beslissingen, verenigen. 

Deze fractie vroeg wanneer het Koninklijk besluit tot inwerkingtreding van 
artikel 3, tweede lid, van de Lager-onderwijswet 1920 tegemoet gezien kan 
worden. 

Met sympathie en instemming had de DS'70-fractie kennis genomen van 
de wijzigingsvoorstellen samenhangende met de invoering bij wet van 25 
april 1974 (Stb. 271) van de Friese taal als verplicht vak op de scholen voor 
gewoon lager onderwijs in de provincie Friesland. Deze fractie huldigde de 
opvatting, dat de invoering van het vak Fries in het leerplan van de oplei-
dingsscholen voor onderwijzers in Friesland hiervan het logisch sluitstuk 
vormt. 
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Is de Minister niet van mening dat, nu bij vorenbedoelde wet het Fries als 
vak verpl icht is gesteld voor de scholen voor gewoon lager onderwi js in de 
provincie Friesland, de positie van het Fries zodanig dient te zijn, wat aantal 
lesuren betreft, dat dit vak reëel ontwikkel ingskansen heeft? 

Betekent dit niet, dat voor dit extra vak in Friesland - in vergeli jking met 
het onderwi jsprogramma in andere provincies - naar het oordeel van de Mi -
nister argumenten aanwezig zijn bij u i tzondering hiervoor compensat ie te 
bieden door middel van extra lesuren ten behoeve van het vak Fries en is de 
Minister hiertoe bereid? 

Het Fries als niet verplicht leervak aan de opleidingsscholen voor 
onderwijzers in de provincie Friesland 

De leden van de P.v.d.A.-fractie deelden het standpunt, dat een verpl ich-
t ing voor de studenten aan de pedagogische academies in Friesland om de 
lessen in het vak Friese taal te vo lgen, achterwege kan bl i jven. Om voor een 
benoeming aan een lagere school in Friesland in aanmerking te komen is 
immers , zo meenden zij, het behalen van de aantekening Fries een nood-
zaak, terwi j l het onnod ig is voor d iegenen, die bewust een baan buiten Fries-
land ambiëren. Dit onderdeel had bij deze leden de vraag doen rijzen naar de 
posit ie van de niet-Fries sprekende onderwijzer, die aan een school in Fries-
land is benoemd. Is diens rechtsposit ie ook in de toekomst gewaarborgd? 

De leden van de fractie van het C.D.A. zouden graag de opvatt ing van de 
Minister vernemen ten aanzien van het feit, dat bij aanvaarding van het 
wetsontwerp de nieuwe navolgende situatie zal zijn ontstaan: niet alle vak-
ken die in het lager onderwi js verpl icht worden gegeven worden ook als 
«voor studenten verpl ichte vakken» aangeboden op de opleidingsscholen 
voor onderwi jzers; in dit speciale geval voor opleidingsscholen voor onder-
wi jzers in het gebied waar de Friese taal als verpl icht vak in het lager onder-
wi js word t ingevoerd. 

In het besluit om niet alle studenten aan opleidingsscholen in Friesland te 
verpl ichten tot het volgen van lessen in de Friese taal kon de G.P.V.-fractie 
zich v inden. 

De fractie van DS'70 heeft zich in krit ische zin uitgelaten over het voorne-
men om het aanbod van het Fries in het leerplan voor de opleidingsscholen 
voor onderwi jzers verpl icht te doen zijn en het volgen van onderwi js in het 
Fries daarentegen niet verpl icht te stel len. Deze fractie achtte vooralsnog de 
door de Minister aangevoerde argumenten, zoals te v inden in zijn brief van 
9 september 1977 (D 1/SC/B-48233) aan de vierde afdeling van de Provinci-
ale Onderwi jsraad van Friesland niet over tu igend. 

De argumentat ie van de Minister concentreert zich in deze brief op twee 
punten. In de eerste plaats word t gesteld dat een groot aantal opgeleiden 
aan deze academies immers nooit in Friesland een plaats in het lager onder-
wi js zal verwerven. Als tweede argument word t aangevoerd dat een anders-
luidende beslissing ook geen rekening houdt met het aspect van de acade-
miser ing van de ople id ing. 

De fractie van DS'70 zou hiertegen het volgende wi l len aanvoeren: wel is-
waar zullen niet alle studenten van opleidingsscholen voor onderwijzers in 
Friesland hun latere werkterrein v inden, doch slechts een beperkt aantal zal 
dit van te voren weten, zodat het wein ig zinvol is regelingen te treffen voor 
de Friese pedagogische academies juist ten behoeve van deze groep. Daar 
komt bij dat de invoer ing van het Fries als verpl icht vak in het lager onder-
wi js in Friesland mede door culturele mot ieven geïnspireerd is. In de onder-
wijssituatie dreigt een cul tuurkloof te ontstaan tussen onderwijzer en leer-
l ing indien eerstgenoemde het Fries niet macht ig is. Logischer lijkt het dan 
ook in beginsel niet alleen het aanbod maar ook het volgen verplicht te stel-
len, met de mogel i jkheid van vr i jstel l ing voor bi jzondere gevallen. Het komt 
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vreemd voo rda t het argument deracademiser ing word t aangevoerd tegen 
het verpl icht stellen van het vo lgen van het Fries waar dit in de actuele si tu-
atie niet voor de andere vakken geldt. Het Fries verkeert zelfs op de scholen 
in Friesland nog steeds in een minderheidsposi t ie. Het gevaar is niet denk-
beeldig dat een aantal studenten, wanneer ze in het wel of niet volgen van 
het Fries worden vr i jgelaten, zich aan het volgen van het Fries onttrekken. 
Dit terwi j l de regeling van het onderwi js in het Fries juist bedoeld is om de 
zwakke positie van het Fries te versterken. 

Het verwerven van de onderwijsbevoegdheid voor het Fries 

Het was de leden van de P.v.d.A.-fractie bekend, dat de grote aanmelding 
voor de applicatiecursussen Fries en voor andere ople id ingen lange wacht-
l i jsten had doen ontstaan. Is het mogel i jk, zo vroegen deze leden, om de ca-
paciteit van deze cursussen u i t t e breiden ten einde op zo kort mogeli jke ter-
mi jn ieder die dat wenst en aan een lagere school in Friesland werkzaam is 
in staat te stellen een aantekening Fries te behalen? 

De leden van de V.V.D.-fractie zouden, indien mogel i jk, een indruk wi l len 
kri jgen van het aantal belangstel lenden bij de pedagogische academies in 
Friesland voor het vo lgen van de opleiding ter verkr i jg ing van de onderwi js-
bevoegdheid voor het Fries. Zal de bestaande opleidingscapaciteit - waarbi j 
met name gedacht wo rd t aan het aantal onderwi jsdocenten dat beschikbaar 
en in staat is dit vak aan de opleidingsscholen te onderwi jzen - in de geble-
ken behoefte kunnen voorzien. 

Wie zullen het vak Friese taal op de pedagogische academies gaan onder-
wijzen? Welke eisen worden aan hen gesteld? Hoe, zo vroegen de leden van 
de V.V.D.-fractie zich af, luidt de reactie op de uitgesproken bereidheid van 
«Ubbo Emmius» om een afdel ing Fries te ontwikkelen, zodat een regelmati-
ge inst roming van leraren Fries van derde en tweede graads niveau verze-
kerd zal zijn? 

De G.P.V.-fractie zou in dit verband wi l len vernemen waarui t het leerplan 
voor de Friese taal globaal zal bestaan. Zal bij de studie voor dat vak ook 
bekendheid met het Noord-Fries zijn inbegrepen? 

Geen extra beloning voor het bezit van de onderwijsbevoegdheid 
voor het Fries 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vroegen zich af waarom de toelage 
voor onderwijzers die studeren voor de akte Fries, na inwerkingtreding van 
dit wetsontwerp ineens vervalt als zij nog niet geslaagd zijn. 

Op zich zelf vonden deze leden het juist dat voor noodzakelijke kennis 
geen extra toelagen ver leend moeten worden. Hier echter gelden verworven 
rechten tot de datum van inwerk ingtreding, terwi j l mogel i jk mensen een stu-
die aanvingen mede met het oog op de toelage. 

Waarom is niet expl iciet gekozen voor een zodanige overgangsregel ing, 
dat de extra beloning eerst komt te verval len, op het moment , dat na de da-
tum van publikatie van het wetsontwerp in het Staatsblad, een termi jn van 
twee jaar, zijnde dit de duur van de studie l.o. Fries, zal zijn verstreken? 

De leden van de fractie van het C.D.A. vernamen graag van de Minister 
nog een nadere argumentat ie met betrekking tot de afschaff ing van de extra 
beloning voor het bezit van een bevoegdheid voor het vak Fries. Hoewel zij 
begr ip konden opbrengen voor de aangevoerde argumentat ie vroegen deze 
leden zich toch af in hoeverre het verpl ichten van het vak Fries in het lager 
onderwi js in Friesland niet een zeer bijzondere inspanning vraagt van de 
daar aanwezige of daar naar toe trekkende onderwi jsgevenden, een inspan-
ning die niet van andere onderwi jsgevenden in het lager onderwi js word t 
ver langd. Slechts voor bi jzondere gevallen word t een ti jdeli jke uitzondering 
gemaakt, zodat aan het behalen van de bevoegdheid nauweli jks valt te ont-
komen. 
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Geplaatst in het licht van een aanstell ing in voorgaande jaren bij het regulier 
onderwi js , waar in nog van geen verp l icht ing tot het geven van dit vak sprake 
was, geplaatst ook in het licht van het al of niet aantrekkelijk zijn van Fries-
land als werk- en woon/ leefgebied voor onderwi jsgevenden uit gebieden 
buiten Friesland, w i lden deze leden op deze aparte problematiek, die in het 
geheel van het Nederlandse onderwi js toch wel op een uitzonderingsposit ie 
duidt , nog wel enige reactie ontvangen. 

Mag , zo vroegen de leden van de fractie van de VVD, afgeleid worden uit de 
mot iver ing o m over te gaan tot afschaff ing van de extra beloning voor hen 
die in het bezit zijn van een bevoegdheid voor het vak Fries, dat de extra in-
spanning hiervoor nodig niet geacht word t een extra beloning te rechtvaar-
digen? Of worden alle leerkrachten in het lager onderwi js in Friesland geacht 
van nature de bereidheid te hebben deze bevoegdheid te halen en is er geen 
f inanciële prikkel voor nodig? Om welke bedragen zou het bij handhaven 
van de extra beloning gaan? 

Het Fries als verplicht vak in het voortgezet onderwijs 

Kan de Minister, zo vroegen de leden van de P.v.d.A.-fractie, aangeven op 
hoeveel scholen voor voortgezet onderwi js op dit momen t les in de Friese 
taal word t gegeven en dan uitgesplitst naar type school en aantal lesuren? 
Kan daarbij vermeld worden in plaats van welke lessen dit Fries dan gege-
ven wordt? Deze vragen, zo stelden de hier aan het woord zijnde leden, hou-
den verband met de sterke aandrang van verschi l lende organisaties uit 
Friesland om het vak Friese taal in de Wet op het Voortgezet Onderwi js op te 
nemen als een verpl icht vak in Friesland. Overigens stonden de leden van de 
P.v.d.A.-fractie vooralsnog op het standpunt dat, zo het bevoegd gezag van 
een school voor voortgezet onderwi js in Friesland zulks wenst, de Wet bin-
nen de zogenaamde «vrije uren» daartoe de mogel i jkheden biedt. Voor het 
bevoegd gezag betreft het derhalve een kwestie van priori tei tsstel l ing. 
Het bij de Wet verpl icht stellen van het vak Fries op scholen voor voortgezet 
onderwi js zou volgens deze leden getuigen van een centralistische opvat-
t ing . Hoe denkt de Minister hierover? 

Ook de leden van de fractie van het C.D.A. zouden, onder verwijzing naar de 
in verschi l lende kr ingen in Friesland levende gedachte om Fries als verpl icht 
vak in de Wet op het Voortgezet Onderwi js op te nemen, graag vernemen 
hoe de bewindsman hierover denkt. 
Deze leden vroegen zich af of het niveau van het vak Fries als eindexamen-
v a k " waartoe nu de mogel i jkheid bestaat in een aantal schooltypen - wel 
vo ldoende kan zijn wanneer de leerling het vak in de onderbouw niet word t 
aangeboden. Gezien de prakti jkervaring, dat vanwege het facultatieve karak-
ter van dit vak wein ig scholen er kans toe zien het vak in de onderbouw aan 
de leerl ingen aan te bieden, vroegen deze leden zich af hoe de bewindsman 
oordeelt over het niveau van het examen en over de mogel i jkheid om naar 
wegen te zoeken het vak Fries ook in de Wet op het Voortgezet Onderwi js als 
verpl icht ing op te nemen. 

Zij vroegen zich ook af welke opvatt ing de bewindsman heeft over de relatie 
van het vak Fries en de l.b.o."leerling, die dikwi j ls na zijn/haar schoolt i jd in 
funct ies terecht komt waarin men veel in aanraking komt met Fries spreken-
de burgers, waarbi j goed hanteren van de taal van groot belang wordt ge-
acht (gedacht kan worden aan functies in de dienstverlenende sector, de ge-
zondheidszorg, het winkelbedri j f e tc) . 
Hierbij dient vooral ook gedacht te worden aan de niet van huis uit Fries 
sprekende l.b.o."leerling in Friesland. 

Het had de G.P.V.-fractie enigszins verwonderd , dat in de memor ie van toe-
l icht ing op het onderhavige wetsontwerp met geen woord melding wordt 
gemaakt van het Fries als onderdeel van het leerprogramma bij het voortge-
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zet onderwi js. Wordt deze mogel i jkheid nog bestudeerd of zal hiervan voor-
lopig geen sprake kunnen zijn? Hieraan verbond deze fractie de vraag of het 
in het voortgezet onderwi js eventueel te onderwi jzen vak Friese taal b innen 
de bestaande urentabel kan worden ondergebracht, zonder dat aan het les-
rooster één of twee extra lesuren zullen moeten worden toegevoegd voor 
het onderwi js in het Fries. 

Door de fractie van DS'70 werd de op 27 september 1972 door de Kamer 
aangenomen motie-Vellenga in her inner ing gebracht bij de vraag of de Mi -
nister voornemens of reeds doende is o m voorbereidende maatregelen voor 
het invoeren van het Fries als verpl icht vak binnen het voortgezet onderwi js 
in Friesland te init iëren. In dat verband vroeg deze fractie voorts wanneer de 
Kamer voorstel len terzake kan verwachten. 

De leden van de P.P.R.-fractie hadden zich afgevraagd of de versterkte po-
sitie van de Friese taal en cul tuur naast de verpl ichtstel l ing van het vak Fries 
op de lagere scholen en op de pedagogische academies niet ook als logisch 
sluitstuk de invoer ing van het Fries als verpl icht vak op alle scholen in Fries-
land met zich mee moet brengen. Kan het onderhavige wetsontwerp be-
schouwd worden als een stap in deze, door de P.P.R.-fractie gewenste rich-
ting? Voorts stelden deze leden de vraag of deze ontwikkel ing niet mede een 
versterking van de bevoegdheden van het provinciaal bestuur op het gebied 
van onderwi js en cultuur zal dienen in te houden. Zij deelden mee voorne-
mens te zijn deze kwestie expliciet aan de orde te stellen bij de parlementaire 
behandel ing van de bij de Kamer ingediende wetsontwerpen met betrekking 
tot de reorganisatie van het binnenlands bestuur. 

De fungerend voorzitter van de commiss ie , 
Van Ooijen 

De w n d . griff ier van de commiss ie, 
Vrins 
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